
Projekt ze šuplíku 1934

V letech 1933 – 1934 byla k řešení železniční otázky uspořádána nová soutěž.

Při revizi staré projektové dokumentace na Magistrátu města Brna byly před nedávnem objeveny  desky s „Protokolem“
ze 7. dubna 1934, který posuzoval výsledky návrhů soutěže na Dopravně-komunikační plán a získání námětů
pro sestavení hospodářského plánu města Brna. 
Desky s protokolem  a torzem výkresové dokumentace z r. 1935 ležely léta v krabicích na Útvaru hlavního architekta
města Brna, později Odboru územního plánování a rozvoje. Letos při reorganizaci archivu a revizi historických
materiálů byl projekt po letech znovu objeven. Ostatní stavební listiny z doby první republiky byly uloženy v archivu 
v Pozořicích, který naneštěstí v průběhu 2. světové války vyhořel.         

Soutěž byla vypsána v roce 1933 správní radou Společnosti brněnských elektrických drah a ve stanovené lhůtě
došlo deset soutěžních návrhů. 
Předsedou  jedenáctičlenné poroty byl Karel Tomeš, starosta zemského hlavního města Brna. Mezi členy poroty
zasedli mimo dalších odborníků i architekti Adolf Liebscher a Arnošt Wiesner (mj. autor budovy brněnského
krematoria).
Porota hodnotila projekty podle hledisek, které si stanovila jako zásadní při posuzování projektů. Hlavními zásadami
byl stanoven vzrůst počtu obyvatel, regulace a zastavění města, železniční řešení, komunikační a dopravní síť
a hospodářské náměty. 

Je s podivem, že již v tehdejší době - v roce 1933 - porota odhadla takřka přesně nárůst obyvatel ve městě:
pro 80. léta na 420 tisíc a po roce 2000 na maximálně 500 tisíc obyvatel. 
Již  z předcházející soutěže na zastavovací a regulační plán města Brna na konci 20. let vzešlo, že další vývoj města 
si vynutí zcela novou koncepci dopravně-urbanistického řešení města. Samozřejmostí bude i přemístění hlavního 
nádraží, jehož stávající rozměry a dispozice nejsou postačující pro zdárný rozvoj města.

Na základě  stanovených hledisek a přísných kritérií vyhodnotila nakonec  porota jako nejlepší návrh architektů
B. Fuchse, J. Kumpošta a Dr. Ing. F. Sklenáře, nicméně se rozhodla neudělit první cenu. Autoři projektu rozpracovali 
úřední schéma ředitelství státních drah. Sami  je ale označili za nevyhovující, a proto navrhli tři další řešení:
B/ ponechání stávajícího hlavního nádraží s rozšířením o nová nástupiště
C/ umístění nového osobního nádraží do prostoru dnešního dolního nádraží
D/ situování nového osobního nádraží těsně za stávající hlavní nádraží tak, aby se stavba
 dala provádět bez přerušení provozu a nádraží zůstalo v blízkosti  centra města.

Žádný z předložených návrhů ale nedal porotě dost přesvědčivé důkazy o proveditelnosti navrhovaného řešení.
Konečný návrh poroty byl stejný jako v roce 1927 – doporučoval přemístit osobní nádraží.

Město Brno zadalo drážnímu radovi Dr. Ing. Sklenářovi zpracování celkového železničního návrhu a výsledný
elaborát byl v roce 1935 zaslán na Ministerstvo železnic v Praze.

Vzhledem k vývoji dalších událostí v Evropě a ve světě nebyl již nikdy projednán.

Na následujících panelech je ukázka z projektu Dr. Ing. F. Sklenáře z března roku 1935.
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